
 

Nuuk den 05. september - 2018 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

1. Har Naalakkersuisut planer om, at samarbejde med flere danske sygehuse end Rigshospitalet, for at 

skaffe praktikpladser til vore sygeplejersker under uddannelse? 

 

2. Har Naalakkersuisut en plan for, hvordan de vil sørge for, at vore syge og ældre får den hjælp de skal 

have, af vort sundhedsvæsen, som pt. er voldsomt nedgraderet? 

 

3. Hvilken pleje og medicin, er det svært at udlevere og give til vore syge medborgere for tiden på vore 

sygehuse? 

 

4. Hvor mange stillinger i sundhedsvæsnet er ubesatte, eller besatte med korttidsvikarer i dag? 

- Fordelt på sygehuse og / eller distrikter. 

 

5. Hvilke faggrupper er det svært at rekruttere til sundhedsvæsnet, og hvorfor? 

- Meget gerne fordelt på faggrupper og med begrundelser. 

 

6. kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sundhedsvæsnets manglende personale? 

 

7. Har Naalakkersuisut tænkt sig, at tænke nyt i sundhedsvæsnets behandlingsformer, 

rekrutteringsstrategier eller på andre områder?  

- I så fald hvordan? Hvad er planerne? 

 

8. Har Naalakkersuisut et overblik over, hvilket medicinsk udstyr der mangler, hvad det koster og hvor 

mange ekstra penge der er behov for, for at sundhedsvæsnet igen kan tilbyde den hjælp de har behov 

for, for at kunne hjælpe vore syge og ældre medborgere? 

 

Begrundelse: 

Samarbejdspartiet er gjort bekendt med, en del patienter der i denne tid har svært ved at få den 

behandling de har behov for.  

Alvorligt syge patienter kan ikke indlægges og observeres og få den behandling de har behov for, alt fast 

personale på sygehusene løber rigtigt stærkt, og mens Naalakkersuisut har svært ved at få overenskomster 

på plads rettidigt, løber det faste personale panden mod en mur, og arbejder helt absurd meget. 

Der er ligeledes meldt ud allerede, at der er mangel på sengepladser, og mangel på personale.  

Det kan hverken personale eller patienter naturligvis være tjent med, hvorfor vi ønsker at høre, hvad 

planerne er, for at komme situationen permanent til livs.   

 

I mellemtiden forsøger vore sygeplejerskestuderende alle at få praktikpladser, men der er mangel på en del 

af dem, hvorfor vi i Samarbejdspartiet – Suleqatigiissitsisut opfordrer til, at man bør udvide sit samarbejde 

omkring uddannelser med, at det kan lade sig gøre, at få praktikpladser i f.eks. Danmark, som 

anæstesisygeplejerske, eller andre praktikpladser vi har mangel på.  



 

Er der planer om, at etablere et samarbejde med flere sygehuse i Danmark, kan det give gavnlige, afledte 

effekter på rekrutterings, praktikpladser samt samarbejde i fremtiden. 

 

Det kunne i det hele taget være ønskeligt at høre, om Naalakkersuisut barsler med planer om, at tænke nyt 

i sundhedsvæsnet med de mange udfordringer vi står overfor nu og fremover.  

 

I Danmark ser vi f.eks., at mange behandlinger kan udføres ambulant, eller med meget kort 

indlæggelsestid. 

Med rette udstyr, personale og behandlingsplaner, kan det lade sig gøre, at effektivisere dele af 

sundhedsvæsnet, med det personale vi nu engang har til rådighed.  

Det kunne være ønskeligt at høre Naalakkersuisuts tanker omkring alt ovenstående.  

 

Spørgsmålene bedes besvaret inden for 10 arbejdsdage.  

 

Tillie Martinussen 

Samarbejdspartiet - Suleqatigiissitsisut 

 


